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 کلید  توسعه بازار اصلاح انتظارات
 رضا کیانی، مدیر تحقیق و توسعه بورس 
تهران: کسانی که روند اقتصاد جهانی را 
پیگیــری می کنند، حتی اگر در این زمینه 
غیرحرفه ای باشــند، به احتمال فراوان 
در چند وقت گذشــته نام جــروم پاول 
شــنیده اند.  بارهــا  را   Jerome Powell
او که از ســال ۲۰۱۸ ریاست فدرال رزرو 
آمریکا را بــر عهده دارد، اخیــرا دوران 
پرتنشی را با رئیس جمهور جدید تجربه 
می کند و همین موضوع نام او را بر صدر 
بسیاری از اخبار اقتصادی نشانده است. 
دونالد ترامپ با همان رفتار همیشــگی 
را فــردی «بســیار کنــد و اشــتباه»  او 
خطاب کرده و در جســت وجوی روشی 
بــرای برکناری اوســت. البته اســتقلال 
فــدرال رزرو از دولــت آمریــکا، دســت 
رئیس جمهــور را در برکنــاری او بســته 
است. اما مشــکل این دو چیست؟ آقای 
دونالد ترامپ بــا راه اندازی جنبش ماگا 
و   Make America Great Again
همچنیــن معرفی خود بــه عنوان یک 
تاجــر موفــق، با وعــده بهبود شــرایط 
اقتصــادی آمریــکا و بازگرداندن رونق و 
شــکوه گذشته، پا به کاخ سفید گذاشت. 
در بازگشــت به کاخ ریاست جمهوری او 
پیش بینی ناپذیرتر  و  تهاجمی تر  چهره ای 
از گذشــته اش را به نمایش گذاشــت و 
تنش هایی که با بسیاری از کشورها ایجاد 
کرد، به افزایش ریسک اقتصادی آمریکا 
انجامید. آخرین پــرده نمایش او (البته 
تا این لحظــه) راه انداختن جنگ تجاری 
با دیگر کشــورها بوده که البته این جنگ 
نیز با فراز و فرودهای بســیاری به ســبک 
خاص آقای ترامپ همراه شــده اســت. 
تمام این تنش ها و افزایش ریســک های 
تورمــی  رکــود  احتمــال  و  اقتصــادی 
آمریکا، خود را در شــاخص  بورس های 
نیویــورک و نزدک به خوبی نشــان داده 
است. بسیاری از شــرکت های آمریکایی 
از جمله هفــت دلاور (گــوگل، آمازون، 
اپل، متا، مایکروســافت، ان  ویدیا و تسلا) 
بخــش مهمی از ارزش بــازاری خود را 
از دســت داده انــد و دچار رونــد نزولی 
قابــل ملاحظه ای شــده اند. روند نزولی 
خوشــایند  بی شــک  آمریکا  بورس های 
آقــای ترامــپ و همســو با شــعارهای 
پرطمطراق او نیســت. بــرای تغییر این 
وضعیــت، او رو بــه آقای جــروم پاول 
آورده و از او خواســته اســت نرخ بهره 
را کاهش دهد. البته فدرال رزرو در سال 
۲۰۲۴ چند بار اقدام به کاهش نرخ بهره 
کرد و آن را به حدود ۴٫۵ درصد کاهش 
داد، امــا رئیس جمهور آمریکا توقع دارد 
این نرخ با ســرعت بیشتری کاهش یابد. 
دونالــد ترامــپ معتقد اســت کاهش 
نرخ بهــره با افزایش تــوان تأمین مالی 
شــرکت ها به رونق کســب و کارها و در 
نتیجه بهبود شرایط اقتصادی و وضعیت 
بازار سهام می انجامد و البته از این منظر 
عقیده او توســط مشــاهدات اقتصادی 
تأیید می شود. همواره کاهش نرخ بهره 
فــدرال رزرو یا حتــی احتمــال آن، تأثیر 
مثبتی بر روند بازار سهام و شاخص های 
آن داشــته است. مشــکل اینجاست که 
فــدرال رزرو  پــاول، رئیس  آقای جــروم 
خــود را مســئول اجرای سیاســت های 
رئیس جمهور نمی داند و نسبت به کنترل 
تورم احســاس وظیفه بیشــتری می کند. 
آقای پاول معتقد است به ویژه در شرایط 
کنونی و بــا راه افتادن جنگ تعرفه ای که 
به خودی خود احتمــال افزایش تورم را 
در پی دارد، کاهش نرخ بهره ممکن است 
به فشار تورمی دامن زند. از این رو رئیس 
فدرال رزرو معتقد است در شرایط کنونی 

باید نســبت بــه کاهش نرخ 
بهره با تأمل و درنگ بیشتری 
نظر کرد و تبعات تورمی آن را 
با دقت مورد بررسی قرار داد. 

 علی جوانمردی: خوب است که بیش از نیمی از کسب وکارها رویکرد 
استراتژیک دارند. هدف نهایی باید استفاده از یک استراتژی دیجیتالی 
یکپارچه باشــد  که البته مهم اســت یک اســتراتژی دیجیتال اختصاصی در 
سازمان  داشته باشیم و قبل از بازاریابی دیجیتال  بتوان برای سرمایه گذاری در 

آن برنامه ریزی کرد.
مــن بیش از ۱۰ ســال اســت که در حــال نوشــتن نقدهایــی از جدیدترین 
نوآوری های بازاریابی دیجیتال هســتم و اکنون این کار را با انگیزه بیشــتری 
انجام می دهم، زیرا به نظر می رسد که بر اساس نظرات در فضاهای مختلف، 

ارزیابی بازاریابی دیجیتالی و روندهای آن مفید و مثمر ثمر هستند.
سال گذشــته با اســتفاده روزافزون از هوش مصنوعی که هیجان انگیزترین 
نوآوری سال های اخیر بود، وضعیت بازاریابی دیجیتال تغییر کرد و با ورود به 
سال ۲۰۲۵، چالش های جدید زیادی برای بازاریابی دیجیتال به وجود آمد که 
بازاریابان روزانه باید با آنها دســت و پنجه نرم  کنند. به نظرم چالش ها بیشتر 

از فرصت ها خواهند شد.
به علاوه در مــورد پذیرش برنامه ریزی بازاریابی دیجیتال مشــاوره و تحقیق 
انجام شــده اســت و دریافته ایم کــه درصد کســب وکارهایی کــه رویکرد 
برنامه ریزی شــده ای ندارند، مشــابه بقیه دیگر کسب و کارهاســت  که نشان 
می دهد موانع قابل توجهی برای ادغام برنامه ریزی برای دخیل کردن هوش 

مصنوعی در فرایندها در سازمان ها وجود دارد.
ما انتظار داریم که امســال پیشــرفت بازاریابی دیجیتال کامل تر و پیشرفته تر 
شــود. البته  طبیعت انســان این است که آرزوی پیشــرفت داشته باشد، اما 
احتمالا موانعی وجود خواهد داشت که سد پیشرفت برای بسیاری از موارد 
کســب و کارها می شــود. جای تعجب نیســت که کمبود منابــع مالی، مانع 
اصلی پیشــرفت است و نشان می دهد که سال ۲۰۲۵ باید در مورد بازاریابی 
هوشــمندتر، یکی دیگر از روندهای مدیریت بازاریابــی دیجیتال صحبت به 

میان آید.
روندهای بازاریابی دیجیتال در سال ۲۰۲۵ با سرعتی بی سابقه در حال تکامل 
هستند. این روند، نحوه ایجاد ارتباطات معنادار بین برندها با مخاطبانشان را 
نشــان می دهد که پیوسته در حال تغییر است. در حالی که روندهای اصلی 
مانند هوش مصنوعی، شخصی ســازی و تجزیــه و تحلیل داده ها همچنان 
اساســی هســتند، روندهای بازاریابی دیجیتال هر روز پویاتر می شوند. درک 
این روندهای جدید برای صاحبان کســب و کار و بازاریابان ضروری اســت تا 
استراتژی هایی ایجاد کنند که واقعا طنین انداز شوند و نتایج قابل اندازه گیری 

ارائه دهند.
به عنوان بازاریاب این طور بررسی می گردد که  سرعت تغییر می تواند بی وقفه 
باشــد و مجموعه کانال های دیجیتــال موجود، فرصت های زیــادی را برای 
برقراری ارتباط با مشــتریان ارائه می دهد. البتــه نمی توان تأثیر عظیم هوش 
مصنوعــی AI را بر بازاریابی دیجیتال انکار کــرد. ابزارها و پلتفرم های جدید 
دائما در حال تکامل هســتند که می توانند به بســیاری از جنبه های سازمان 
و کســب و کار و نقش شــما در بازار کمک کنند. با این حال، این تنها تغییری 
نیســت که بازاریابان با آن مواجه هســتند. دانســتن آنچه در راه است برای 
کسب و کارتان  بسیار مهم است! این امر نه تنها شما را با پیشرفت های بازاریابی 
دیجیتال همگام نگه می دارد، بلکه می تواند به شما کمک کند تا فرصت هایی 
را برای استفاده از یک کانال یا تاکتیک برای پیشی گرفتن از رقبای خود ببینید. 
وقتی صحبت از مهارت های بازاریابی دیجیتال می شــود، ســال ۲۰۲۵ شاهد 
افزایــش ارزش مهارت هــای نرم، لزوم اصــلاح مهارت هــا و دانش هوش 
مصنوعی و اهمیت گســترش دانش شما در خارج از حیطه بازاریابی خواهد 
بود. قابلیت های هوش مصنوعی بســیار فراتر از اتوماســیون اولیه گسترش 
می یابند. روندهای بازاریابی دیجیتال نشــان می دهند که چگونه سیستم های 
هوش مصنوعی از داده ها الگو می سازند و سپس الگوها را شناسایی می کنند 
و تصمیماتی می گیرند که موفقیت بازاریابی را شــکل می دهد. کارشناســان 
صنعــت پیش بینی می کنند که اســتراتژی های مبتنی بــر هوش مصنوعی تا 
ســال بعد، ۷۵ درصــد از کل فعالیت های بازاریابی را تشــکیل خواهند داد. 
همچنین بررســی های هوش مصنوعی گوگل اکنون بــه بیش از یک میلیارد 
کاربر در بیش از صد کشــور رسیده اســت که به طور قابل توجهی تعاملات 
کاربران با نتایج جست وجو را تغییر می دهد (منبع: گوگل). این تلاش ها برای 
نگه داشــتن کاربران در پلتفرم خود همچنان تشــدید می شود و چالش های 
جدیدی را برای بازاریابان ایجاد می کند. ویژگی های مبتنی بر هوش مصنوعی 
با نمایش اطلاعات بیشــتر به طور مســتقیم در نتایج، نرخ کلیک جست وجو  
را از ۵۰ درصــد به ۲۸-۳۰ درصد کاهش داده انــد. بنابراین روند تکاملی رو 
به پیشرفت اســت. در حقیقت اساس کار بازاریابی دیجیتال هوش مصنوعی 
است و دیده ایم که چگونه بزرگ ترین محرک بازاریابی افزایش بلوغ دیجیتال 
اســت؛ بنابراین این محرک یک روند اســت که می توانیم آن را ســاده کنیم. 
بازاریابی هوشمندتر با هوش مصنوعی نسل جدید احتمالا تسریع شده است، 
زیــرا ابزاری رایگان ارائه می دهد که بازاریابان را تحت فشــار قرار می دهد تا 
اغلب بخواهند به آن تکیه کنند، در حالی که مدیران کسب وکار ممکن است 

بخواهند برای افزایش اولویت هایشان از هوش مصنوعی استفاده کنند.
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 مهفام ســلیمان بیگی: در دولت های مختلف، هر بار که موضوع 
انتقــال آب از دریای عمــان یا خلیج فارس مطرح شــده، عمده 
طرح هــا با هــدف رســاندن آب دریا بــه مناطق مرکزی کشــور 
برنامه ریزی شده بود. اما این روزها، مقصد تازه ای برای انتقال آب 

دریا به میان آمده است: کلان شهر تهران.
البته این موضوع هر بار از ســوی مقامات مختلف به شــکلی 
متفاوت تأیید یا تکذیب می شــود. برای نمونه، اواخر سال گذشته 
اســتاندار تهران از طرح انتقال آب از دریای عمان به تهران سخن 
گفت. معتمدیان در ابتدای ســال جدید نیز با حضور در تلویزیون، 
وعده داد مباحث مربوط به این انتقال تا پایان خرداد نهایی خواهد 

شد.
بــا وجود قاطعیت این اظهارنظر، در ســوی دیگر، کوچک زاده 
عضو کمیســیون انرژی مجلس، از این تصمیم اظهار بی اطلاعی 
کرد و آن را بی مبنا دانســت. هم زمان، ســخنگوی صنعت آب نیز 
اعــلام کرد هیچ برنامه ای برای انتقــال آب از دریای خزر یا دریای 
عمــان به تهران وجود ندارد و فقط پــروژه انتقال آب از طالقان و 
لار در دست اجراســت. از سوی دیگر، نادعلی، سخنگوی شورای 
شهر  نیز در گفت وگو با ایلنا ضمن ابراز بی اطلاعی تأکید کرد: «این 
موضوع تاکنون در شورا بررسی نشده است؛ شورا درباره وضعیت 
آب تهران مباحثی داشــته، اما مشخصا درباره انتقال آب از عمان، 
تاکنون جلســه ای برگزار نشده است». با این حال، کمتر از یک ماه 
بعد، اســتاندار تهران بار دیگــر اعلام کرد کــه در افق بلندمدت، 
انتقال آب از دریای عمان برای اســتان های کم آب و استان تهران 
در نظر گرفته شــده و مطالعات آن آغاز شــده است؛ طرحی که با 
ورود بخش خصوصی و حمایت دولت اجرائی خواهد شد. این در 
شرایطی است که کارشناسان انتقال آب دریای عمان به مرکز ایران 

را اصولی و کارشناسی نمی دانند.

ده ها پرسش  بی پاسخ درباره یک طرح
هــدف اولیه این پروژه های انتقال آب، تأمین آب شــیرین چند 
اســتان  از جمله تهران  از طریق آب شیرین شده دریای عمان است. 
طبق اخبار منتشرشده، برآورد می شود این پروژه قرار است از طریق 
یک شبکه خط لوله گسترده به طول تقریبی سه هزار و ۷۰۰ کیلومتر 
انجام شود. این در حالی اســت که مطالعات و گزارش های اخیر 
نشان می دهد هزینه احداث خطوط لوله آب در ایران معمولا بین 
صــد تا ۵۰۰ هزار دلار به ازای هر کیلومتر متغیر اســت. این دامنه 
وسیع هزینه ها، ناشی از تفاوت در مواردی مانند نوع مواد مصرفی 
و جنس لوله هاســت؛ به ویــژه خطوط لوله ای کــه در زمین های 
ســخت و کوهســتانی کشــیده می شــوند، به دلیل چالش های 
مهندســی، هزینه های بالاتری دارند. همچنیــن لوله های با قطر 
بزرگ تر که برای حجم آب بالاتر طراحی شــده اند، معمولا گران تر 
از لوله های کوچک تر هستند. علاوه بر این شیوه اجرا نیز مهم است؛ 
استفاده از روش های سنتی ترانشه برداری یا روش های پیشرفته تر 
مانند حفاری جهت دار افقی، هزینه های متفاوتی به دنبال خواهد 
داشــت. در کنار این دســت چالش های مهندســی و اقتصادی، 
جامعه کارشناســان ده ها پرســش دیگر نیز مطــرح می کنند که 
هیچ گاه پاسخ شــفافی برای آنها ارائه نشده است؛ از جمله اینکه 
هزینه ســنگین این پروژه را چه کسی و با چه ساختاری قرار است 
پرداخــت کند؟ قیمت نهایی آب در این شــرایط احتمالا از توجیه 
اقتصادی خارج است، کدام گروه توان و توجیه خرید آن را دارند؟ 
یا اینکه آیا خلیج فارس و دریای عمان اصلا ظرفیت تخلیه نمک 
حاصل از آب شــیرین کن ها را دارند؟ تخلیه این نمک ها بر اســاس 
اســتانداردهای سازمان محیط زیست، نیازمند سرمایه گذاری کلان 
برای دفع در اعماق چندصد متری دریاســت. بــرای جلوگیری از 
مخاطرات زیست محیطی چنین طرح هایی، چه تدابیری اندیشیده 
شــده و هزینه های آن چگونه تأمین خواهد شد؟ از این پرسش ها 
هم اگر گذر کنیم، بســیاری از کارشناسان بر این باور هستند که در 
شرایطی که طبق اعلام رسمی شرکت آب و فاضلاب، ۳۵ درصد از 
آب موجود در شبکه های شهری عملا به هدر می رود، پرداختن به 
موضوع انتقال آب به جای جلوگیری از هدررفت و بهبود مدیریت 

مصرف، تصمیمی بی معنا و غیرمنطقی به نظر می رسد.

انتقال آب ظرفیت زیست پذیری تهران را نشانه می گیرد
هدایت فهمی، کارشــناس حوزه آب، درباره انتقال آب عمان 
بــه پایتخت بــه «شــرق» می گویــد: «در حال حاضــر، پروژه های 
آب شیرین کنی در مراحل ابتدایی اســت؛ با این حال، شیرین سازی 
آب از دریای عمان برای کشور ما که با کم آبی مواجه است، امری 
ضروری  است و طبیعتا نیازمند بهره گیری از این فناوری هستیم اما 

نه برای آب شــرب تهران؛ چون برای شــهری مانند تهران، انتقال 
آب از چنین مســیر طولانی ای با هزینه های بســیار سنگین همراه 
است. همچنین این کار ممکن است صرفا منجر به افزایش نیازها 
و تسهیل مهاجرت به تهران شود. اما برای صنایع و برخی خدمات 
در مناطق مرکزی کشــور، این اقــدام می توانــد از نظر اقتصادی 
معنا دار و توجیه پذیر باشــد». از نگاه او در حوزه شیرین سازی آب 
دریا بهتر اســت بخش خصوصی ســرمایه گذاری کنــد  و دولت 
بحث شــرب در مناطق جنوبی کشــور را بر عهــده بگیرد که جزء 

مسئولیت های آن است.
او تأکیــد می کند که در مناطق مرکزی کشــور صنایع به  دلیل 
صرفه اقتصادی می توانند خودشــان این هزینه را پرداخت کنند، 
اما درباره مناطقی مانند ســمنان یا تهران، مدیریت تقاضا باید در 
اولویــت قرار گیرد؛ چرا که به  طور کلی، انتقال آب به هر شــکلی، 
فقط موجب افزایــش نیازها و توقعات خواهد شــد و در نهایت 

راه حل پایداری برای این مناطق محسوب نمی شود.

کورس کشورهای حوزه خلیج  فارس بر سر آب شیرین کن ها
به باور فهمی لازم است به جای این اقدام مدیریت مصرف در 
دستور کار قرار بگیرد. او می گوید: «در بسیاری از صنایع می توان از 
پساب های تصفیه شده فاضلاب استفاده کرد و آب بهداشتی را به 
مصارف شــرب اختصاص داد. این مسئله بسیار مهم است و باید 
به عنوان یک ضرورت در کشور ما تلقی شود. در کشور ما باید واقعا 
همه بپذیرنــد که مدیریت تقاضا و مدیریــت مصرف، موضوعات 
بسیار مهمی هستند. کشور ما به   گونه ای نیست که بتوان کشاورزی 
را بــا توجه به اینکه بیش از ۹۰ درصــد منابع آب مصرفی در این 
بخش استفاده می شود، به عنوان محور توسعه در نظر گرفت. در 
بخش کشــاورزی باید حتما تجدیدنظر شود. به عنوان نمونه، تنها 
۱۰ درصد صرفه جویی در مصرف آب کشــاورزی می تواند نزدیک 
به ۹ تا ۱۰ میلیارد مترمکعب صرفه جویی ایجاد کند؛ یعنی چیزی 
حدود ۵۰ برابر حجم ســد کرج. این موضوع اهمیت حیاتی دارد. 
البته موضوع امنیت غذایی نیز بسیار حائز اهمیت است، اما امنیت 
غذایــی نباید با مصــرف ناکارآمد منابع آبی همراه باشــد. باید به 
مفاهیمی مانند «آب مجازی» و «کشــت فراسرزمینی» نیز توجه 
شــود تا بتوان مصرف بی رویه و بیشتر از نرم ها و الگوهای جهانی 
را در بخش کشــاورزی کاهش داد». این کارشــناس خاطر نشــان 
می کند که همین حالا بیشــترین سهم از آب شیرین کن ها در خلیج 
فارس به کشــورهای عربی حاشیه خلیج فارس تعلق دارد. سهم 
ایران در این میان تقریبا فقط دو درصد اســت. او توضیح می دهد: 
«در کشورهایی مانند عربســتان، امارات و دیگر کشورهای جنوب 
خلیج فارس، معمولا شیرین کردن آب با هزینه های سنگین انجام 
می شــود و به لحاظ هزینه ای حتی برای مصارف شــرب و برخی 
خدمات معنا دار اســت، اما برای ما شــرایط قدری متفاوت است. 
نکته مهم تر این است که ممکن است در آینده قوانین بین المللی 
وضع شــود که استفاده از آب دریاها را محدود کند؛ به ویژه درباره 
شــورابه هایی که پس از فرایند شیرین ســازی باید دفع شوند، این 
موضوع می تواند مشکل ســاز باشد. پس باید در نظر داشت که در 
آینده قطعا با محدودیت هایی مواجه خواهیم شــد. شورابه های 
ســنگین حاصل از شیرین ســازی آب، آب هایی با شوری بسیار بالا 
تولیــد می کنند که باید به نحوی مدیریت شــوند. 
بازگرداندن این آب ابََرشور به محیط زیست دریایی 
ممکن است آسیب های جدی به گونه های زیستی 
موجود در دریا وارد کند و پیامدهای زیست محیطی 
باشــد». مجیــد عباس پور،  گســترده ای داشــته 
پژوهشــگر و کارشناس محیط زیســت  نیز درباره 
پروژه های انتقال آب از دریای عمان و خلیج  فارس  
به «شــرق» توضیح می دهد: در برنامه توســعه 
قرار بوده ۳۰ درصد آب مورد نیاز کشــور از طریق 

روش هــای جایگزین تأمین شــود؛ از جمله از طریق ســامانه های 
آب شیرین کن، اما به دلیل مشکلات اجرائی این هدف محقق نشد. 
او می گویــد: «قرار بود ظرفیت آب شــیرین کن ها یا همان عملیات 
نمک زدایی در آغاز برنامه، تا ســال گذشــته  بــه رقمی در حدود 
۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار مترمکعب در روز برســد. ســامانه آب شیرین کن 
خلیج فارس کمک کرد تا ظرفیت قــدری افزایش یابد. برنامه ای 
برای تولید ۵۰۰ هزار مترمکعب آب شــیرین در روز بود، اما نهایتا 
تاکنــون به حدود ۲۰۰ هــزار مترمکعب در روز رســیده  و هنوز تا 
دستیابی به ۵۰۰ هزار مترمکعب در روز فاصله زیادی وجود دارد. 

این همان آبی است که به سمت استان کرمان منتقل می شود».
او با اشــاره به کاهش محســوس منابع آبی  توضیح می دهد 
که چنــد راهکار پیش  پای ما قرار دارد: «نخســت توجه به منابع 
آب های ژرف بود که از دهه ۷۰ (ســال های ۱۳۷۳ و ۱۳۷۴) به آن 
پرداخته شد، اما پس از مدتی مورد بی توجهی قرار گرفت. راهکار 
دیگر، اصلاح الگوی کشت است که هنوز هم به عنوان یک راهبرد 
در کشور مطرح است؛ در برنامه های توسعه ای مختلف درباره آن 
بحث شده، اما در عمل کمتر به اجرا رسیده است. موضوع دیگری 
که مطرح شــده، بحث «آب مجازی» اســت؛ به این معنا که مثلا 
در کشورهایی مانند تاجیکستان یا ارمنستان که منابع آبی فراوانی 
دارند، زمین هایی برای کشــت محصولات در اختیار گرفته شود و 
محصولات تولیدشــده به ایران وارد شود، برعکس این وضعیت 
که در حال حاضــر اتفاق می افتد. انتقال آب هــم یکی از طرح ها 
بوده اما نه برای شــرب و آن هــم در تهــران». او ادامه می دهد: 
«یکی از موضوعاتی که به  طور جدی  مطرح شــده، انتقال آب به 
استان سیستان و بلوچســتان بود. با توجه به اقداماتی که از سوی 
افغانستانی ها صورت گرفته و بستن آب رود هیرمند  که در نتیجه 
آن تالاب هامون خشــک شده است، یکی از طرح های پیشنهادی، 
هدایت آب شــور دریایی به این منطقه اســت. البته این آب هنوز 
به صورت کامل نمک زدایی نشــده و به آب آشامیدنی تبدیل نشده 
است؛ چون هدف این اســت که آب به صورت لب شور درآید و به 
ســمت مناطقی مانند دریاچه هامون و دیگر نقاط مشابه هدایت 
شــود  تا بتواند در احیای آن مناطق مؤثر باشــد». این کارشــناس 
توضیح می دهد که غلظت نمک آب  عمان و خلیج فارس چیزی 
در حدود سه تا چهار هزار واحد در مقیاس PPM است. زمانی که 
عملیات نمک زدایی انجام می شود، این میزان غلظت بسیار پایین 
می آید، اما برای تبدیل شــدن به آب آشــامیدنی باید به طور کامل 
املاح آن حذف شود. در این فرایند، ماده ای بسیار غلیظ و آسیب زا 
برای محیط زیست تولید می شود که به آن Brine Water یا شورابه 
گفته می شــود. او می افزاید: «بنابراین طرحی که درباره انتقال آب 
به تهران یا ســمنان مورد بحث اســت، می تواند در حد ایده های 
بسیار کلی باشد و تاکنون اقدام عملی و مشخصی برای اجرای آن 
بدون مخاطرات محیط زیستی انجام نشده است. باید توجه داشت 
که چنین طرح هایی هزینه های بســیار سنگینی به همراه خواهند 

داشت و مطالعات فنی طولانی و تخصصی لازم دارند».
 او می گوید: «اگر بخواهیم آب دریا را کاملا شیرین کنیم تا به حد 
آب آشامیدنی برسد و سپس آن را به تهران یا مناطق مشابه منتقل 
کنیــم، این اقدام از نظر اقتصادی کاملا غیرمنطقی خواهد بود. در 
دنیا نیــز اگر چنین طرحی را بخواهند اجرا کنند، معمولا همان جا 
در کنار دریا، آب را به آب آشامیدنی تبدیل کرده و به صورت بطری 
بســته بندی و توزیــع می کنند، نه اینکه به مســافت های طولانی 
انتقال دهند. بنابراین شیرین ســازی آب شور برای انتقال به تهران 
به صــورت گســترده، عملی نیســت. حتی در طرح ســامانه آب 
خلیج فارس، آبی که به کرمان منتقل می شود، به گونه ای نیست 
که مستقیما آشامیدنی باشد. در واقع  در محل مصرف یک سامانه 
جداگانه ساخته می شود تا این آب به کیفیت قابل شرب ارتقا یابد. 
با توجه به اعتبارات محدود و دیگر کمبودهایی که وجود دارد، از 

نظر من بسیار بعید است که این پروژه عملیاتی شود».

کارشناسان چالش های انتقال آب دریای عمان به تهران را آسیب شناسی می کنند
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